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ВЛИЯНИЕ ЦИКЛИЧЕСКОГО ЗАМОРАЖИВАНИЯ И ОТТАИВАНИЯ 

НА ДИАГРАММУ ДЕФОРМИРОВАНИЯ СЖАТОГО БЕТОНА 
 

Аннотация. При расчете железобетонных конструкций широко применяются 

деформационные модели материалов. При этом используются диаграммы бетона при сжатии 

с учетом нисходящей ветви. Аналитическое описание диаграммы работы бетона связано с 

определением таких параметров бетона, как начальный модуль упругости; призменная 

прочность; предельные деформации сжатия в вершине диаграммы; значение деформаций на 

нисходящей ветви при 85% от призменной прочности. Воздействие знакопеременных 

температур на железобетонные конструкции зданий и сооружений приводит к развитию 

деструктивных процессов в бетоне. При этом мало исследованным остается вопрос о влиянии 

циклического замораживания и оттаивания на полные диаграммы бетона, включая предельные 

деформации сжатия. Определяющим фактором, влияющим на деформативно-прочностные 

свойства бетона в условиях замораживания и оттаивания, является его влажность. В связи с 

этим проведены исследования по влиянию циклических замораживаний и оттаиваний на 

диаграммы состояния бетона различной влажности, результаты которых представлены в 

данной работе. 
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THE EFFECT OF CYCLIC FREEZING AND THAWING ON THE 

DEFORMATION DIAGRAM OF COMPRESSED CONCRETE 
 

Abstract. Deformation models of materials are widely used in the calculation of reinforced 

concrete structures. At the same time, concrete compression diagrams are used, taking into account the 

descending branch. The analytical description of the concrete work diagram is associated with the 

determination of such concrete parameters as the initial modulus of elasticity; prismatic strength; 

extreme compression deformations at the top of the diagram; the value of deformations on the 

descending branch at 85% of the prismatic strength. The influence of alternating temperatures on 

reinforced concrete structures of buildings and structures leads to the development of destructive 

processes in concrete. At the same time, the question of the effect of cyclic freezing and thawing on the 

complete diagrams of concrete, including the ultimate compression deformations, remains poorly 

investigated. The determining factor affecting the deformation and strength properties of concrete 

under freezing and thawing conditions is its humidity. In this regard, studies have been conducted on 

the effect of cyclic freezing and thawing on the diagrams of the state of concrete of various humidity, the 

results of which are presented in this paper. 
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